
 
Radny Województwa Podlaskiego 
MACIEJ ŻYWNO 

Białystok, dnia 29.03.2021 r. 

INTERPELACJA/ZAPYTANIE RADNEGO 

 
Marszałek Województwa Podlaskiego 

za pośrednictwem 

Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Podlaskiego 

 
Treść interpelacji/zapytania (krótkie przedstawienie stanu faktycznego) 

 

Plany  budowy w bezpośrednim sąsiedztwie Kruszynian przemysłowej fermy drobiu od wielu 

miesięcy budzą niepokój większości społeczności lokalnej. Szczególne zaniepokojenie zgłasza 

społeczność tatarska, dla kultury i tożsamości której jest to wyjątkowe miejsce oraz bardzo ważna 

przestrzeń historii i religii.  Ostatnie działania inwestora, który po raz kolejny stara się uzyskać stosowne 

pozwolenia czyni ten temat ponownie aktualnym i wymagającym podjęcia stosownych działań przez 

Samorząd Województwa. 

 

W Strategii Województwa Podlaskiego dziedzictwo kulturowe i przyrodnicze jest jednym z 

elementów, na którym ma się opierać rozwój regionu. Jednocześnie dbałość o historyczny dorobek jest 

naszym obowiązkiem oraz wymaga stosownej pielęgnacji. Także z punktu widzenia ekonomicznego 

wydaje się, że historyczno-kulturowy charakter Kruszynian wraz z urokliwą przyrodą Puszczy 

Knyszyńskiej daje znacznie większe możliwości aniżeli przemysłowa ferma drobiu, która może mieć 

spory wpływ na rezygnację z odwiedzin tego zakątka naszego regionu przez wielu turystów z kraju i z 

zagranicy, a także tysięcy mieszkańców naszego województwa, którzy chętnie do Kruszynian 

przyjeżdżają. 

 

W lutym 2021 roku z interwencją poselską do Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego oraz 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Podlaskiego  wystąpiła poseł Hanna Gill-Piątek. W reakcji 

na to wystąpienie Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Kultury i Dziedzictwa Narodowego dr hab. prof. 

IH PAN Magdalena Gawina wyraziła zaniepokojenie i oceniła, że inwestycja będzie miała wysoce 

negatywne oddziaływanie na miejscowe środowisko przyrodnicze i kulturowe, wprost - zagrozi i 

doprowadzi do degradacji wartości, dla których zabytki kultury tatarskiej zyskały status pomnika 

historii. 

 W piśmie pani minister odniosła się do  spotkania w dniu 15 lipca 2020 r. w Wojewódzkim 

Urzędzie Ochrony Zabytków w Białymstoku,  z udziałem Wojewody Podlaskiego, przedstawicieli 

organów samorządu terytorialnego i miejscowej społeczności tatarskiej, na którym  uzgodniono, że w 

przypadku Kruszynian, najskuteczniejszą formą ochrony będzie włączenie terenu tej wsi w granice 

Parku Krajobrazowego Puszczy Knyszyńskiej, w oparciu o przepisy ustawy z dnia 16 kwietnia 2004 r. 

o ochronie przyrody (Dz. U. z 2020 r., poz. 55 t.j.). Jednocześnie wskazuje, że Marszałek Województwa 

Podlaskiego zadeklarował podjęcie prac nad poszerzeniem granic Parku Krajobrazowego Puszczy 

Knyszyńskiej poprzez włączenie w granice Parku terenu wsi Kruszyniany. 

 

Wynikające z niej pytania: 

 

1. Czy Zarząd Województwa potwierdza deklarację  podjęcia prac nad poszerzeniem granic Parku 

Krajobrazowego Puszczy Knyszyńskiej w oparciu o przepisy ustawy z dnia 16 kwietnia 2004 

r. o ochronie przyrody (Dz. U. z 2020 r., poz. 55 t.j.)? W myśl art. 16 ust 3 tejże ustawy, 

utworzenie parku krajobrazowego lub powiększenie jego obszaru następuje w drodze uchwały 

sejmiku województwa. 
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2. Kiedy Zarząd Województwa zamierza uruchomić inicjatywę uchwałodawczą zgodnie z 

deklaracją i poddać pod prace sejmiku projekt uchwały o poszerzenie Parku Krajobrazowego 

Puszczy Knyszyńskiej o obszar Kruszynian? 

3. Czy Zarząd Województwa rozważa inne środki lub działania zabezpieczające dziedzictwo 

kulturowe i przyrodnicze Kruszynian oraz społeczności tatarskiej oraz całej społeczności 

lokalnej tam zamieszkującej? 

4. Czy Zarząd Województwa rozważa możliwość zachęcenia i wsparcia Gminy Krynki w 

utworzeniu Parku Kulturowego? W oparciu o art. 7 pkt 1 ustawy z dnia 23 lipca 2003 r. o 

ochronie i opiece nad zabytkami, (Dz. U. z 2017 r. poz. 2187 ze zm.) samorząd gminny może 

podjąć się takiej inicjatywy. 

 

Z poważaniem 

 
 

 


